

EUROPEAN ECONOMIC COMMUNITY

23 avenue de la Joyeuse Entrée

Official Spokesman  
of the Commission

Brussels 4  
Telephone 35.00.40

Brussels, January 1967  
P-1/67

INFORMATION MEMO

Freedom of establishment in agriculture

On 23 December 1966 the EEC Commission transmitted to the Council a proposal for a directive to introduce a further degree of freedom of establishment in agriculture. This will implement a provision of the General Programme adopted by the Council on 18 December 1961, which lays down that at the beginning of 1968 farmers who are nationals of other Member States and already established in a Member State "shall be entitled to receive any type of aid subject to the same conditions as the nationals of the State concerned". The proposal concerns all aids - in cash or, where appropriate, in kind - irrespective of their form and the public or semi-public body which distributes them. Nevertheless, the benefits of welfare or social security systems do not fall within its scope but will be dealt with by other measures. The restrictions to be removed stem from laws, regulations and administrative practices in the Member States. Before adopting the proposed directive, the Council will refer it to the European Parliament and the Community's Economic and Social Committee.

The proposal represents a new set of measures for the introduction of freedom of establishment in agriculture following directives 63/261 and 63/262 (concerning respectively freedom of establishment for former agricultural workers in the host country and freedom of establishment on derelict or uncultivated farm lands), the proposed directives on farm leases and the right of farmers already established to move to another farm, and the proposed directives on the access of such farmers to credit and their right to join agricultural co-operatives.

General freedom of establishment in agriculture i.e. the right to set up in any Member State, will not be granted until the end of the transition period - normally in 1970.

Freedom to provide services in agriculture was already introduced by the Council directive 65/1 of 14 December 1964.

Freedom of establishment and freedom to provide services in forestry are covered in a proposed directive at present before the Council.

- - - -

Bruxelles, janvier 1967  
P -1

NOTE D'INFORMATION

Droit d'établissement en agriculture

Le 23 décembre 1966, la Commission de la CEE a transmis au Conseil une proposition de directive concernant la réalisation partielle de la liberté d'établissement en agriculture, pour mettre en oeuvre une disposition du programme général arrêté par le Conseil le 18 décembre 1961, qui prévoit qu'au début de l'année 1968 doit être assuré, aux agriculteurs ressortissant d'un Etat membre, et déjà établis dans un autre Etat membre, "l'accès aux diverses formes d'aide dans les mêmes conditions que celles applicables aux nationaux". La proposition concerne l'ensemble des aides - en espèce ou en nature éventuellement - sous quelque forme et par quelqu'organisme public ou semi-public qu'elles soient distribuées. Sont toutefois exclues du champ d'application de la proposition de directive, les prestations des régimes de prévoyance ou de sécurité sociale qui feront l'objet d'autres mesures. Les restrictions à supprimer sont celles qui résultent aussi bien de textes que de pratiques administratives dans les Etats membres. Le Parlement européen et le Comité économique et social de la Communauté donneront leurs avis sur ce texte avant que le Conseil n'arrête la directive.

Cette proposition constitue une nouvelle série de mesures pour la réalisation du droit d'établissement en agriculture après les directives 63/261 et 63/262 (respectivement droit d'établissement des anciens travailleurs agricoles dans le pays d'accueil, et droit d'établissement sur les terres abandonnées ou incultes), après les propositions de directives relatives au bénéfice des baux ruraux et au droit de mutation sur une autre exploitation, pour les agriculteurs déjà installés, et après les propositions de directives relatives à l'accès au crédit agricole et aux coopératives agricoles pour les agriculteurs déjà installés.

Le droit d'établissement général en agriculture, c'est-à-dire le droit de s'établir dans un quelconque Etat membre, ne serait accordé qu'en fin de période de transition, c'est-à-dire, normalement en 1970.

La libre prestation de services est déjà réalisée en agriculture par la directive 65/1 du Conseil, du 14 décembre 1964.

La liberté d'établissement et la libre prestation des services dans le domaine de la sylviculture et de l'exploitation forestière fait l'objet d'une proposition de directives actuellement soumise au Conseil.